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بازار سرمایه همچنان ارزان ترین بازار
بازار سرمایه هفته جاری را با یک صعود چشم گیر به پایان 
برد و توانست کانال یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد را فتح 
کند؛ با این حال یک کارشناس بازار سرمایه بر این باور 
اســت که این بازار همچنان نسبت به سایر بازارها ارزان 
بوده و دلیل این رشد نیز افزایش قیمت ارز و همچنین 
قیمت های جهانی است.ســعید جعفری در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه مهم ترین دلیل رشد اخیر بازار سرمایه 
افزایــش نرخ ارز در بازار آزاد اســت، توضیح داد: فروش 
محصولات برخی شــرکت های بزرگ در بازار وابسته به 
نرخ ارز است، یعنی یا صادراتی هستند یا قیمت گذاری 
محصولاتشان در بورس کالا بر اســاس نرخ ارز صورت 
می گیرد، بنابراین با افزایش نرخ ارز فروش و ســودآوری 
این محصولات نیز افزایش پیدا می کند.وی ادامه داد: البته 
چند عامل دیگر در صعود بازار ســرمایه تاثیرگذار است. 
طی چند ماه اخیر شاهد روند افزایشی قیمت محصولات 
بودیم  و این موضوع شامل بازار سهام به عنوان یک بازار 
سرمایه گذاری نیز می شود. بسیاری از سهام داران از بازار 
ســرمایه به عنوان سپر تورمی استفاده و به خرید سهام 
اقدام می کننــد. عامل دیگر توقــف روند نزولی قیمت  
کالاهای مختلف مانند فلزات اساسی در بازارهای جهانی 
است.این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه همواره 
رابطه بین بازار ســرمایه و نرخ دلار وجود دارد، گفت: با 
وجود صعود بازار ســرمایه، این بازار همچنان نسبت به 
سایر بازارهایی که اخیرا رشد کرده اند، نسبتا ارزان تر است.

 سرانه آب برای هر ایرانی
 به 1200 مترمکعب در سال رسید

وزیر نیرو با اشــاره به این که سرانه آب برای هر ایرانی از 
۶۵۰۰ مترمکعب در ســال به ۱۲۰۰ مترمکعب رسیده 
است، گفت: امروز ۶۰ هزار روستا در کشور وجود دارد و بر 
اساس برنامه ریزی، میزان برخورداری آبرسانی به روستاها 

به حدود ۹۵ درصد جمعیت این بخش می رسد.
به گزارش ایســنا، علی اکبر محرابیان امــروز، در آیین 
گشــایش هجدهمین نمایشــگاه بین المللی تخصصی 
صنعت آب و تاسیسات آب و فاضلاب ایران با بیان اینکه 
طرح جهاد آبرسانی در ۱۰ هزار روستای کشور در حال 
اجراست و هم اکنون با پیشــرفت ۲۹ درصدی در حال 
تداوم اســت، افزود: قرار است در سه سال این کار تمام 
شود و تعداد روستاها در طرح جهاد آبرسانی به ۱۶ هزار 
روستا خواهد رسید.محرابیان گفت: آبرسانی به این تعداد 
روســتا، میزان برخورداری آب روستایی را به حدود ۹۵ 
درصد جمعیت روستایی کشور می رساند.وزیر نیرو بیان 
اینکه هم اکنون ۶۰ هزار روستا در کشور وجود دارد که 
فرآیند آبرسانی در بخشی از این روستا عملیاتی و محقق 
شده اســت، ادامه داد: امروزه شاهد تغییرات اقلیمی در 
سطح جهان هســتیم. این تغییرات آب و هوایی باعث 
تغییرات الگوهای بارشی در جهان به ویژه در ایران شده  
اســت، در این شرایط ضرورت مدیریت منابع آب امری 
پراهمیت و غیرقابل انکار است.وزیر نیرو ادامه داد: کاهش 
بارش ها و افزایش تقاضای آب با توجه به رشد صنعت و 
اقتصاد در کشــور دو مولفه ای است که برآیند توجه به 
مدیریت منابــع آب را دوچندان می کند. وی گفت: اگر 
ســرانه آب قابل برنامه ریزی را در طول ۵۰ سال گذشته 
بررسی کنیم، می بینیم که ســرانه آب قابل مدیریت و 
تجدیدپذیر به شــدت کاهش یافته و سرانه آبی که در 
اختیار هر ایرانی قرار می گیرد از حدود ۶۵۰۰ متر مکعب 
در ســال به حدود ۱۲۰۰ متر مکعب رسیده است، این 
می طلبد که با روش های نوین بتوانیم منابع آب خود را 
به خوبی مدیریت کنیم.محرابیان تصریح کرد: مهم ترین 
دلیل برگزاری نمایشگاه همین موضوع است؛ محلی که 
همه فعالان، دانشمندان، مهندسان، محققان، کارشناسان، 
فعالان اقتصادی، صنعتی و تولیدی و بازرگانی حوزه آب 
و آبفای کشور جمع شده اند که بتوانیم با روش های نرم 
 فزاری و سخت افزاری به مدیریت منابع آب خود کمک 
کنیم؛ مدیریت آبی که در کشور قابل تجمیع، برنامه ریزی 
و توزیع اســت.وی اظهار کرد: کاهش سرانه مصرف آب 
در کنار بعد نگران کننده، دارای ابعاد امیدبخش اســت. 
نگران کننده این که نمی توانیم با روش های گذشــته و 
سنتی، آبی که غیر قابل مدیریت و غیرقابل حساب بوده 
را همچنان مدیریت کنیم اما از سوی دیگر کاهش سرانه 
به معنای رشــد اقتصادی و مصرف است.وی افزود: اگر 
میزان مصرفی که ایرانی ها امروز در عرصه های کشاورزی 
و واحدهای صنعتی خود دارند را با گذشته مقایسه کنیم 
می بینیم که کشور در حال رشد و پیشرفت است و این 
بعد خوشحال کننده ماجراست و آنچه برای ما، مسئولان 
و کارشناســان حوزه آب اهمیت دارد، رسالت سنگینی 
بر دوش ما گذاشته این اســت که بتوانیم با این حجم 
بارش خدادادی همه نیازهای امروز و آینده مردم را تامین 
کنیم.محرابیان ادامه داد: قدر مسلم دو روش داریم؛ یکی 
برنامه ریــزی و مدیریت به روش های نرم افزاری و دومی 
اجرای پروژه های مدیریت منابع آب در کشــور اســت.

وی گفت: در مدیریت اجرای پروژه های ســخت افزاری، 
بالادستی، انتقال و مهار آب ها و تصفیه خانه آب و اکثر 
پروژه ها در این زمینه ها امروز شاهد فعالیت قابل توجه در 
بخش آب کشور هستیم. باید به خودمان متذکر شویم 
که چه بودیم و چه هســتیم و این نکته مهمی اســت.

محرابیان در همین زمینه ادامه داد: ۴۰، ۵۰ سال پیش 
در کدام نقطه بودیم و امروز در کدام نقطه هســتیم. با 
بررسی وضعیت صنعت آب و برق وقتی مطالعه می کنم 
که کارشناســان ما در تعریف پروژه و امور مهندســی و 
اجرایــی در چه نقطه ای بودیــم و امروز در چه نقطه ای 
قرار داریم به خود می بالم که به عنوان عضوی کوچک و 
خدمتگذار در این صنعت تلاش می کنم.وی گفت: امروز 
در داخل و خارج از کشور پروژه هایی در حال اجرا داریم 
که شاید اجرای بلندترین و بزرگترین سد جهان است و 
سد بختیاری نامیده می شود، بزرگترین افتخار سدسازی 
ایران که امور مهندسی و اجرایی آن و ده ها و صدها پروژه 
عظیم مهار و انتقال آب دیگر به دست متخصصان ایرانی 

در دست اجراست.

خبر

وام تسهیلات خرید خودرو بانک سا 
مان؛ یک تیر با دو نشان!

 طرح تسهیلات خرید خودرو بانک سامان با هدف شکوفایی 
صنعت داخلی کشور و همچنین کمک به صرفه جویی در 
هزینه های خانوار ، در مسیر خودکفایی در تولید داخلی 
و بهبود معیشت خانوار ، گام می پیماید.وام خرید خودرو 
یکی از رایج ترین تسهیلات بانکی، برای حمایت از کسانی 
است که قصد دارند خودروی داخلی خریداری کنند اما در 
تامین مبلغ خودروی موردنظرشان، کمبود نقدینگی دارند.

درصورتی که برای خرید خودرو کمبود نقدینگی دارید، 
معادل ۸۰ درصد بهای خودرو را می توانید، تســهیلات 
خرید خودرو بانک سامان دریافت نمایید.افراد متقاضی 
دریافت این وام بایستی دارای سن ۱۸ سال تمام باشند؛ 
علاوه بر این، عدم سابقه چک برگشتی یا مطالبات غیر 
جاری در سیستم بانکی و همچنین تایید نتیجه ارزیابی 
اعتباری و اعتبارسنجی توسط بانک سامان از دیگر الزامات 
موردنیاز است. این تسهیلات بانکی برای خرید خودروهای 
تولید داخلی که تولید ســال جاری یا حداکثر یک سال 
ماقبل آن باشد، قابل پرداخت است.اما لازم به بیان است 
امکان دریافت تسهیلات حداکثر به میزان ۱۰۰ میلیون 
تومان در بانک ســامان فراهم شده است. البته بایستی 
حساب فرد تسهیلات گیرنده )حساب سپرده کوتاه مدت 
عادی( دارای ۳ تا ۶ ماه گردش حســاب باشد. همچنین 
مدت بازپرداخت این وام بانکی سه ساله و سود آن نیز ۱۸ 
درصد است. امکان دریافت تسهیلات خرید خودرو بانک 
سامان ، به پشتوانه سپرده، گواهی سپرده، اوراق مشارکت 
دولتی و همچنین اوراق مشارکت بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران نیز در نظر گرفته شده است.

اخذ استاندارد محصول کنسانتره و 
گندله برای اولین بار در کشور

 امروزه تعهد هر سازمان به استاندارد های کیفیت، مهمترین 
رکن در بقای آن محســوب می شــود. در این راســتا به 
منظور صادرات و واردات محصولات صنعتی، کشــورهای 
صادرکننده ملــزم به رعایت و اجــرای قوانین و مقررات 
کشورهای خریدار بوده که دریافت گواهی محصول، یکی 
از معروف تریــن آن ها برای رعایت این قوانین می باشــد. 
منظور از اســتاندارد محصول، حفظ یکنواختی محصول 
فروخته شده یا به عبارت دیگر، ارائه ی مشخصات یکسان 
برای یک کالا اســت.به گزارش روابط عمومی و امور بین 
الملل شــرکت ســنگ آهن گهرزمین، مهدی دیانت پور 
مدیر آزمایشــگاه و کنترل کیفیت با اشاره به اهمیت اخذ 
چنین استانداردی گفت: محصولاتی که برای آنها استاندارد 
محصول اخذ می گردد، بدلیل ثبات در مشــخصه های 
کمی و کیفی، مشتریان را جذب می کند. در واقع هنگامی 
کــه یک محصول خاص در بازارهای داخلی و خارجی، به 
شکلی پایدار در دسترس باشد، به یک برند تبدیل شده که 
موجب اعتماد مصرف کننده می شود. این امر، برندسازی 
محصول را تقویت کرده و در صورت حفظ ثبات کیفیت، 
محصول به یک برند بین المللی تبدیل می شود.وی در 
ادامه افزود: با اخذ اســتاندارد محصول برای کنسانتره 
و گندله تولیدی، کلیه مشتریان داخل و خارج کشور 
از کیفیت محصول اطمینــان حاصل می نمایند که 
این امر برای اولین بار در صنایع معدنی کشور توسط 
واحد آزمایشــگاه و کنترل کیفیت شرکت گهرزمین 
با همکاری  واحد فــروش از مرجع صدور گواهینامه 
بین المللی Forefront Certification از کشــور 

انگلستان اخذ شده است.

خبر

همدلی| پس از نوسانات ارزش پول ملی، چندی 
قبل معاون ارزی بانک مرکزی تغییر کرد و حالا 
دولت خبر داده که صالح آبادی را هم از ریاســت 
این نهاد کنار گذاشته اســت؛ بر همین اساس، 
محمدرضا فرزین در آخرین جلسه هیات دولت 
به عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی معرفی شد؛ تغییری که به گفته آگاهان 
اقتصادی می تواند ســیگنال های مثبتی را روانه 
بازارهــای پایتخت کــرده و ثبــات را برگرداند. 
مدیرعاملی بانک ملی )از آبــان ۱۴۰۰(، رئیس 
هیــات مدیره بانک کارآفرین از ســال ۱۳۹۲ و 
مدیرعامل این بانک در سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰، 
عضو حقیقی شــورای پول و اعتبــار به  عنوان 
نماینده رئیس جمهــور، عضو هیات مدیره بانک 
کشاورزی، دبیر کارگروه طرح تحول نظام بانکی 
و دبیر کارگــروه ارزش گذاری پول ملی از جمله 
سوابق فرزین در حوزه پولی و بانکی در سال های 
گذشته است. در واقع، از هفته های گذشته خبر 
تغییر در کرســی ریاست بانک مرکزی به گوش 
می رسید خبری که بار ها به اشکال مختلف و به 
صورت قاطعانه در گفتگو با رسانه ها تکذیب شد. 
اما در نهایت نوسانات بازارها بر این زمزمه ها دامن 
زد تا این که در روزهای اخیر با رأی اعتماد هیئت 
دولت، محمدرضا فرزین به عنوان رئیس کل جدید 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی معرفی شد. رئیس 
کل بانــک مرکزی کنترل تورم و نرخ ارز را یکی 
از دغدغه های خود در روزهای اخیر برشمرده به 
گفته کارشناسان این انتظار وجود دارد که با این 
انتصاب و برنامه های رئیس تازه نفس بانک مرکزی، 
ثبات به بازارهای پایتخت بازگردد؛ خصوصا اینکه 
تمرکز رئیس جدید این بانک بر نرخ دلار نیمایی 
اســت؛ همان دلاری که می تواند در تعیین نرخ 
کالاهایی همچون آهن و فولاد تاثیرگذار باشد و 
بــا توجه به این که کنترل نرخ دلار نیما به گفته 
رئیس جدید بانک مرکزی، از مهم ترین برنامه های 
این بانک است، بی شــک می تواند نرخ  کالاهای 
اساسی را وارد مسیر کاهشی کند. بر همین اساس، 
سکاندار جدید بانک مرکزی، نیز در اولین مصاحبه 
خود با رسانه ملی با اشاره به وظیفه بانک مرکزی 
در کنترل نرخ ارز گفت: »مهم ترین وظیفه بانک 
مرکزی کنترل تورم و نرخ ارز اســت و سیاست 

ارزی جدید ما، سیاســت تثبیتی نرخ ارز خواهد 
بود. تلاش می کنیم نیاز های اصلی را در بازار نیما 
تامین کنیم و بــازار آزاد را کوچک و نرخ ارز آزاد 
را به نیمایی نزدیک کنیم«. فرزین تاکید کرد: »به 
مردم و فعالان اقتصادی می گویم به سیاست گذار 
اقتصادی اعتماد کنند. حتما تلاش خواهیم کرد تا 
پاسخ این اعتماد را داده و ثبات را در بازار ارز برقرار 
کنیم«. اما در گام نخست و به دور از سیاست های 
تیم جدید بانک مرکزی به گفته کارشناسان خبر 
انتصاب فرزین بی تاثیر بر بازار ارز نخواهد بود. در 
خصوص چگونگی اثر گذاری خبر انتصاب فرزین 
بر بازار ارز، کارشناس امور بانکی، حجت اله فرزانی 
می گوید: »قطعا از نظر روانی به لحاظ شوک وارد 
شده به بازار ارز این خبر بسیار تاثیرگذار خواهد 
بود و این اثر گذاری از همان لحظه که خبر مخابره 

شد قابل مشاهد بود و نرخ دلار کاهشی شد«. 
او می گوید: »اما ایــن که این اثرگذاری می تواند 
ادامه دار باشــد به نحوه مدیریت بازار ارز توسط 
سیاســت های فرزین و اظهار نظرهایشــان باز 

می گردد«. 
فرزانی افــزود: »به عنوان کارشــناس اقتصادی 
توصیه ای که به فرزین در قامت رئیس کل بانک 
مرکزی می توان کرد این است که با توجه به این 
که منابع ارزی در اختیار بانک مرکزی است باید 
عرضه و تقاضای بازار ارز به تعادل برســد و این 

تعادل به این که بانک مرکزی بتواند به درستی 
و در زمان مناســب در بــازار ارز مداخله کند باز 
می گــردد. مورد دیگر این که بحــث نرخ ارز به 
کنترل نقدینگی برمی گردد باید دید سیاست های 
تیم جدید در مقایسه با رئیس قبلی چگونه است؟ 
در کل در صورتــی که نقدینگی کنترل نشــود 
سیاست های سرکوب ارز پاسخگو نخواهد بود«. 
فرزانی در ادامه افزود: »نکته دیگر این که توصیه 
می شود از تصمیم گیری های خلق الساعه دوری 
کند و در مصاحبه ها توجه و دقت لازم را داشته 
باشند تا سیگنال های منفی به بازار ندهد چیزی 

که در دوره های قبل مشاهده می شد«. 
دیگر کارشناس امور بانکی اصغر بالسینی تیز در 
این باره گفت: »خبر انتصاب فرزین را باید به فال 
نیک گرفت واقعیت این است که از زمان انتصاب 
صالح آبادی مخالفت های کارشناسی زیادی وجود 

داشت.« 
او می گویــد: »مخالفت ها نســبت بــه انتصاب 
صالح آبادی دلایل مختلفی داشــت به طور مثال 
فردی که رئیس کل بانک مرکزی می شــود باید 
عالم به حوزه اقتصاد از جهات مختلف باشــد.« 
بالســینی افزود: »بانک مرکزی بایــد به دنبال 
سیاســتی باشد که اقتصاد را به ثبات برساند که 
ممکن است آن سیاست به نفع یک بازار هم لزوما 
نباشد. در چنین شرایطی انتصاب فردی که تجربه 

مدیریت در حوزه بانکی را دارد، در ســطح کلان 
مدیریت کرده )سابقه موفق در بحث هدفمندی 
یارانه ها( و تحصیلات مرتبط دارد می تواند مفید 
باشــد البته که بنا بر سخنان رئیس جمهور نیاز 
است که کارشناسان مشورت های لازم را بدهند.«

بالسینی در ادامه مطرح کرد: »هر رئیس کل بانک 
مرکزی باید دو هدف جدی حفظ ارزش پول ملی 
و کمک به رشــد اقتصادی کلان با سیاست های 
گذاری پول را دنبال کنــد که اگر این اتفاق رخ 
دهد می تواند انتظار داشــت نرخ ارز که به شدت 
متاثر از تورم است کنترل شود به نظر با انتصاب 
آقای فرزیــن انتظار ثبات در بازار ارز رقم خواهد 
خورد البته که نیازمند سیاست های جدی در این 

حوزه است.« 
حالا باید منتظر ماند و دید که واکنش بازار ارز به 
تغییر مدیریت بانک مرکزی چه خواهد بود؟ البته 
که به گفته کارشناسان تعیین سیاست های دقیق، 
صحیح و قابل عملیاتی شــدن در حوزه ارز باید 
در اولویت باشــد. موضوعی که با توجه به تجربه 
رئیــس جدید بانک مرکزی در حوزه اقتصاد دور 

از ذهن نیست. 
**شوک رئیس جدید بانک مرکزی برای قیمت 

دلار نیما
رئیــس کل بانــک مرکــزی ضمن تشــریح 
سیاســت های جدید ارزی اعلام کرد: »براساس 
سیاســت جدید برای تثبیت نرخ ارز، قیمت هر 

دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شد«. 
محمدرضا فرزین رئیــس کل بانک مرکزی در 
تشریح سیاست های جدید ارزی، اعلام کرد: »ارز 
را تثبیت و دغدغه فعالان اقتصادی کشور را رفع 
خواهیم کرد. دغدغه رئیس جمهور هم معیشت 
مردم اســت که با کنترل تورم و ارز آن را تامین 

خواهیم کرد«. 
وی با بیان اینکه برای رفع نارسایی ها باید رویکرد 
جدیدی اتخاذ کنیم، افزود: »براســاس سیاست 
جدید برای تثبیت نــرخ ارز، قیمت هر دلار ۲۸ 
هــزار و ۵۰۰ تومان تعیین شــد«.  رئیس کل 
جدید بانک مرکزی گفت: »حتمــا نرخ نیما را 
روی قیمت ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تثبیت خواهیم 
کرد و واردات تمام کالاهای اساسی و مواد اولیه و 

ماشین آلات را با این نرخ تامین خواهیم کرد«. 

اعتماد دولت رئیسی به محمدرضا فرزین کارساز می شود؟ 

چشم بازار ارز به تغییرات اقتصادی دولت

با گســترش حمایت از پیام رســان های داخلی، 
برخــی از کاربران بر این عقیده انــد که تعدد و 
پراکندگی پیام رسان های داخلی سردرگمی آن ها 
را به دنبال داشته است؛ یک پیشنهاد این بود که 
همه آن ها تحت یک عنوان برای افزایش کیفیت 

خدمات ادغام شوند.
به گزارش ایسنا، زمزمه های حمایت از پلت فرم های 
داخلی طی ســال های گذشته هم مطرح بود اما 
این موضوع پس از تصمیم برای اعمال محدودیت 
برروی برخی پیام رسان های خارجی پررنگ تر شد 
و همین موضوع لزوم حمایت از پیام رســان های 
داخلی را داغ کرد. یکی از دلایلی که در گذشته 
برای محدود کردن یکی از پیام رسان های خارجی 
اعلام شــد، رفع انحصار از این پیام رسان بود. به 
همین دلیل، مسئولان روش های مختلفی را برای 
حمایت از پیام رسان های داخلی برای رفع انحصار 

مذک.ر در نظر گرفتند.
شــورای عالی فضــای مجازی مصوبــه ای را در 
راســتای این حمایت در نظر گرفت و همچنین 
شرکت ارتباطات زیرســاخت با اشاره به مصوبه 
شورای عالی فضای مجازی برای حمایت از پیام 
رسان های داخلی اعلام کرد براساس این مصوبه، 
کمک هایی مانند وام پنج میلیارد تومانی، پهنای 
باند مناسب و فضای هم مکانی به صورت رایگان 
ارائــه و تعرفه مصرف دیتا به یک ســوم تعرفه 

اینترنت کاهش یافت.
وزارت ارتباطــات با تمام قوت بــرای حمایت از 
زیست بوم پیام رســان های داخلی و تولید داخل 
پای کار آمد و وزیر ارتباطات همه دســتگاه های 
زیرمجموعه خود را ملزم کردند که کمک شود. 
به همین دلیل جلســات متعددی بــرای رفع 
موانع قانونی ناشی از واگذاری رایگان امکانات به 
پیام رسان های داخلی در هیأت مدیره زیرساخت 
برقرار شــد و بعد از تصویــب موضوع در هیأت 
مدیره، اختصاص پنج میلیــارد تومان وام وجوه 
اداره شده، ارائه ۵۰ گیگابیت بر ثانیه پهنای باند 
داخلی برای هرکدام از پیام رســان ها به صورت 
پلکانی ۱۰ گیگابیتی و در نظر گرفتن پنج گیگ 
اینترنت به صورت پله های یک گیگی به تصویب 
رسید که مستلزم آن بود که هریک از پیام رسان ها 

درخواست های خود را در هر بخش ارائه کنند.
حمایــت دولت برای ارتقــاء و حمایت از پلتفرم 
های داخلی ادامه داشــت اما این روند طی سه 
ماه گذشــته به دلیل ایجاد محدودیت برای دو 
پیام رســان خارجی از ســوی مراجع ذی صلاح 
شتاب بیشــتری به خود گرفته است، به گونه ای 
که طرح حمایت از کسب و کارهای اینترنتی در 
تاریخ ۱۰ آبان سال جاری با حضور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات رونمایی شد. پس از رونمایی از 
آیین نامه مذکور که وزارت خانه های متعددی در 
تهیه آن نقش داشتند موضوع معرفی سکوهای 
داخلی برای ارائه خدمت به مردم و کسب وکارها 
مطرح شد. اما تعدد در سکوها مسئله ای بود که 
تعدادی از کاربران به آن اشــاره کردند و گفتند 
پراکندگی در پیام رسان های داخلی، چند دستگی 

ســردرگمی مخاطب را به همراه دارد، بنابراین 
بهتر است همه با یک عنوان واحد ادغام شوند تا 
کیفیت خدمات بیشتر و از پراکندگی مخاطب هم 

جلوگیری شود.
مسئله ای که وزیر ارتباطات هم به آن اشاره کرده 
بود و گفته بود وجود پیام رســان های متعدد در 
کشور شــاید نیاز و ضرورت نباشد، اما نمی شود 
یک باره همــه آن ها را کنار گذاشــت. بنابراین 
یــک برنامه مدونی را دنبــال می کنیم تا کمک 
کنیم آن ها تقویت شــوند و در نهایت دو یا سه 
پیام رسان در کشور فعال باشند که بتوانند نیازهای 
مردم را بر طرف کننــد. طبق گفته وی درحال 
حاضر تمرکز حمایت از پیام رسان هایی است که 
مردم اقبال بیشتری به آن ها نشان داده اند و زیر 
ســاخت های آنها آماده است و در این مدت هم 
کیفیت شان به شــکل قابل ملاحظه ای افزایش 
پیدا کرده است، بنابراین برای ایجاد ارزش افزودن 
ویژه پیام رسان های ایرانی در برابر پیام رسان های 
خارجی زمزمه هایی برای راه اندازی مرکز انتقال 

پیام بین پیام رسان ها شنیده شد.
اما موضوع دیگری هم در این زمینه مطرح شد؛ 
از ۱۰ ســال قبل اقتصاد پلتفرمی و دغدغه های 
اجتماعی در حوزه کنترل و توسعه پیام رسان ها 
باعث شــد در اتحادیه اروپا اینترکانکشــن بین 
پیام رسان ها توسعه یافت و بر اساس قوانین تعیین 
شده هزینه اینترکانکشــن با پیام رسان بزرگ تر 
بــود. هدف اتحدیه اروپا از این تصمیم توســعه 
پیام رسان های محلی و مسائل پدافندی بود. برای 
اینترکانکشن بین پلتفرم ها دو روش وجود دارد که 
روش نخست به دلیل اینکه در اختیار و انحصار 

شرکت های بزرگ قرار دارد کاربردی نیست.
در ایــن باره مهدی انجیدنــی- مدیرعامل یک 
پیام رســان بومی- با بیان اینکه روش دوم برای 
اینترکانکشن بین پلت فرم ها که کاربردی تر است، 
راه اندازی مرکز تبادل پیام بوده و اکثر کشورهای 
مختلف دنیا به این سمت رفته اند گفت: در این 
روش وابســتگی به برند خاص وجــود ندارد و از 
اســتانداردهای قوی تر تبادل پیام استفاده شده 
اســت و قابلیت مدیریت کنترل بیشتری وجود 
دارد. پیرو سفرهایی که با هیأت وزارت ارتباطات 
به روســیه داشتیم، یک ســری پیشنهادات به 
پیام رسان های روسیه داده شد و آنها می خواستند 
که این فناوری را از شرکت زیرمجموعه اریکسون 
خریداری کنند که شــرکت اریکســون حاضر 
به فروش نشــده بود و ما طرحــی را ارائه دادیم 
و نمونه آن را به وزارت ارتباطات ارســال کردیم 
که با اســتقبال دو پیام رسان روسی روبه رو شد. 
طبق گفته وی، این زیرساخت در دنیا به شدت 
فراگیر خواهد شد و تا دو یا سه سال آینده از هر 
پیام رسانی به پیام رسان دیگر می توان پیام صادر 

کرد.

گفتنی است مرکز تبادل پیام بین چند پلت فرم 
یک مدل شبیه ستاره ای ارتباط را برقرار می کند 
و خودش از چند زیرسیســتم همگام ســازی، 
کانتکت های تبادل پیام و… تشکیل می شود. در 
همین رابطه، مهدی مظفری - مدیرکل پایش، 
ممیزی و نظارت سازمان فناوری اطلاعات ایران- 
درباره ساز و کارهای قانونی پیش بینی شده برای 
راه انــدازی مرکز انتقال پیام اظهــار کرده بود: با 
توجه به دغدغه های موجود در کشور برای اینکه 

ساز و کاری ایجاد شــود تا ارزش افزوده ای برای 
پیام رسان ها در برابر پیام رسان های خارجی ایجاد 
شده و امکانی فراهم شود که بتوان با استفاده از 
یک پیام رسان داخلی به دیگر پیام رسان ها پیام 
ارسال کرد این موضوع در دستور کار قرار گرفته 

است.
وی با بیان اینکه در این گذرگاه پیام می خواهیم 
ارتباط را بین پیام رسان های ناهمگون فراهم کنیم، 
یادآور شد: هر مخاطب پیام رسان خودش را دارد 
و در شروع کار ترافیک به سمت مرکز انتقال داده 
شاید زیاد نباشد ولی بعد از مدتی مخاطبان پس 
از راه اندازی این سیستم، پیام رسان خود را انتخاب 

کرده و دیگر پیام رسان ها را حذف می کنند.

کدام »اپلیکشن« های ایرانی تا آخر ادامه می دهند؟

پیام رسان های داخلی در مرحله حذفی


